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ХАЎТУРЫ
ПА САВЕЦКІХ УКЛАДАХ

ЖЫЎ БЕЗ ІЛЖЫ
ПАМЁР АЎТАР “АРХІПЕЛАГА ГУЛАГ”

Есць людзі, якім мала што
гаворыць слова ГУЛАГ (Глав
ное  управление  лагерей
СССР). Але імя Сажаніцына, ма
быць, чулі ўсе. Менавіта “Архі
пелаг…” прынес расейскаму
пісьменніку сусветную вядо
масць. У кнізе, упершыню вы
дадзенай  на  Захадзе  ў  1973
годзе,  была  сказана  не  ўся
праўда пра сталінскі гулаг і не
ўсё напісанае ў ёй было праў
дай. Але, дзякуючы Салжаніцы
ну, свет даведаўся пра сталінс
кую сістэму рэпрэсіяў.

Салжаніцын,  які  ваяваў
камбатам на франтах вайны
(у тым ліку, 2ім Беларускім,
пад Рагачовам), правёў у лаге
рах восем гадоў – з 1945 па
1953. У 1963м улада гатовая
была ўзнагародзіць Салжані
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цына Ленінскай прэміяй (але
не ўзнагародзіла) за апавя
данне “Адзін дзень Івана Дзя
нісавіча”, наісаную ў лагеры. У
1974м за публікацыю “Архіпе
лага…” пісьменнік быў арыш
таваны як за здраду, пазбаўле
ны савецкага грамадзянства і
высланы ў ФРГ.

За некалькі гадоў да гэтага
ён  напісаў  ліст  да  з’езду
пісьменнікаў СССР, у якім зак
лікаў скасаваць цэнзуру. Ліст
падпісалі  Алесь  Адамовіч  і
Васіль  Быкаў.  У  70м,  пасля
таго, як Салжаніцына выклю
чылі з СП, ён атрымаў Нобе
леўскую прэмію па літаратуры.

Шмат  гадоў  Салжаніцын
пражыў у ЗША, у штаце Вер
монт, затворнікам.

У  94м  годзе  Салжаніцын

трыюмфальна  вярнуўся  ў
Расію. У апошнія гады жыцця
ён падтрымліваў Пуціна, хоць
расійскай прапагандзе пісь
меннік ужо не быў патрэбны.

Сярод  шматлікіх  твораў
Салжаніцына  ёсць  і  анты
семіцкі: “Русские и евреи: 200
лет вместе”. Але ясна, што не
гэтая кніга і не ягоная публі

цыстыка застануцца ў гісто
рыі літаратуры і проста гісто
рыі. Аляксандр Салжаніцын
застанецца ў ёй як неарды
нарная  асоба.  Застануцца
апавяданні “Адзін дзень Івана
Дзянісавіча”, “Матронін двор”,
раман “У крузе першым”.

Застанецца    “Архіпелаг
Гулаг”.

АЛЯКСАНДР САЛЖАНІЦЫН: “ЖЫЦЬ БЕЗ ІЛЖЫ”

АЛЯКСАНДР САЛЖАНІЦЫН (справа) і Васіль Быкаў, 1967 год.
Фота з архіву, Радыё Свабода.

Калісьці мы не смелі і шэп
там шаргацець. Цяпер вось

пішам  і чытаем Самвыдат, а
ўжо адзін аднаму ў курылках
НДІ  ад  душы  наскардзімся:
чаго толькі яны не напракуд
зяць, куды толькі не цягнуць
нас! Тут і непатрэбнае касміч
нае выхвалянне пры развале і
беднасці жыцця; і ўмацаванне
далёкіх дзікіх рэжымаў; і рас
пальванне грамадзянскіх вой
наў; і безаглядна выгадавалі
Мао Цзэдуна (на нашы сродкі)
– і нас жа на яго пагоняць,  і
прыйдзецца ісці, куды дзенеш

ся?  і  судзяць,  каго  хочуць,  і
здаровых заганяюць у вар’яты
– усё “яны”, а мы – бяссільныя.

Ужо да донца даходзіць,
ужо ўсеагульная духовая па
гібель насунулася на ўсіх нас,
і фізічная восьвось запалае і
спаліць і нас, і нашых дзяцей,
—  а  мы  паранейшаму  ўсё
ўсміхаемся баязліва  і лапо
чам каснаязыка:

—  А  чым  жа  мы  пераш
кодзім? У нас няма сілаў. Мы
так безнадзейна расчалавечы
ліся,  што  за  сённяшнюю
нішчымную кармушку аддамо

ўсе прынцыпы, душу сваю, усе
намаганні нашых продкаў, усе
магчымасці для нашчадкаў –
толькі б не разладзіць свайго
лядачага існавання. Не заста
лося ў нас ані цвёрдасці, ані
годнасці, ні сардэчнага гарэн
ня.  Мы  нават  усеагульнай
атамнай смерці не баімся, трэ
цяй сусветнай вайны не баім
ся (можа, у расколінку схава
емся), — мы толькі баімся кро
каў грамадзянскае мужнасці!
Нам  толькі  б  не  адбіцца  ад
статку, не зрабіць кроку паа
собку – і раптам аказацца без

белых булак, без газавай ка
лонкі, без маскоўскай прапіскі.

Ужо як дзяўблі нам на па
літгуртках, так у нас і ўдзяўб
лося, выгодна жыць, абы на
ўвесь век добра: асяроддзе,
сацыяльныя  ўмовы,  з  іх  не
выскачыш, быццё вызначае
свядомасць, мы тут пры чым?
мы нічога не можам.

А  мы можам  –  усё!  – але
самі сабе хлусім, каб сябе зас
пакоіць. Ніякія не “яны” ўва
ўсім  вінаватыя  –  мы  самі,
толькі мы!

Заканчэнне на стар.4
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2 Апытанне

ШТО ТРЭБА ЗРАБІЦЬ У БЕЛАРУСКАЙ ВЁСЦЫ?
ВАСІЛЬ СТАРАВОЙТАЎ,
ЭКС-СТАРШЫНЯ КАЛГАСУ “РАССВЕТ”:

“АДНЫХ ФЕРМЕРАЎ, КАБ УСЁ СТАЛА
ДОБРА, ЗАМАЛА”

Я з ходу не магу адказаць на гэтае пытанне. Бо адарваны
ад жыцця. Cітуацыя памянялася. Эканоміка зусім іншая сёння.
Ніякага адназначнага рэцэпту тут няма. Павольна, але мяня
ецца лад гаспадарання. І я ў свае 85 не магу прааналізаваць.
Па сутнасці, калгасам кіруюць аднаасобна. Так можна ска
заць. І адных фермераў, каб усё стала добра, замала. Фермер
можа толькі дапаўняць буйную гаспадарку.

СЯМЁН, КАЛГАСНІК:

“ПАКУЛЬ НЕ БУДЗЕ НАРМАЛЬНЫХ
ГРОШАЙ, НІЧОГА НЕ БУДЗЕ”

Калі  не  давядуць  сярэднія  заробкі  на  сяле  да  мільёна
рублёў, нікога тут не застанецца. Мы, старыя, адыйдзем. Мо
ладзь з рукамі і галавай збяжыць у гарады. А застануцца адны
алкаголікі. Цікава, канечне, паглядзець, як яны будуць змагац
ца за ўраджай. Але лепш бы гэтага не бачыць. І дамкамі неда
робленымі хіба толькі бяздомных валацугаў можна ў вёску за
вабіць. Пакуль не будзе нармальных грошай, не будзе нічога.
Усё трымаецца на пакаленні, якое не з’ехала ў свой час.

ЗМІЦЕР ВІНАГРАДАЎ, СТАРШЫНЯ МІНСКАЙ
АБЛАСНОЙ АРГАНІЗАЦЫІ БНФ, МЯДЗЕЛ:

“ФЕРМЕРЫ ПАВІННЫ БЫЦЬ”
Канечне, цяжка штонебудзь зрабіць. Калгасы не выратуюць,

аграгарадкі – таксама. Трэба гаспадара вярнуць на зямлю. Ён
знойдзецца. Фермеры павінны быць. Я ведаю па нашай мясцо
васці, што не так іх багата, але яны будуць. Толькі трэба, вядо
ма, спрыяльныя ўмовы стварыць. Каб яны маглі крэдыты льгот
ныя браць. Каб яны маглі набыць сваю тэхніку, угнаенні. А які
іншы шлях? Вядома, адразу справа гладка не пойдзе. Але праз
годдва знойдуцца людзі. Калі гаспадара стымуляваць, ён зной
дзецца. А пасля вырастуць новыя.

ВОЛЬГА, ПРАДПРЫМАЛЬНІЦА:

“ПРАВЕСЦІ РЭСТЫТУЦЫЮ”
А вы паспрабуйце правесці рэстытуцыю. Эфект будзе, можа,

не агромністы, але ж будзе. Колькі было забрана зямлі ў Заход
няй  Беларусі?  Купленай  сумленнай  працай  нашых  дзядоў.
Колькі да гэтае пары захоўваецца дакументаў на яе валоданне.
Памяць пра тую забраную зямлю жыве ў крыві. І пакуль дзяржа
ва на баку рабаўнікоў, дык і даверу ёй няма. А калі вярнуць
людзям тое, што ім належыць, дык людзі самі вырашаць, як з
зямлёй абысціся. Думаю, нямала хто захоча мець з яе карысць.

СЯРГЕЙ КАЛЯКІН,
ЛІДЭР ПАРТЫІ КАМУНІСТАЎ БЕЛАРУСКАЙ:

“УСЁ ЗРУЙНАВАЦЬ І АДНАВІЦЬ
НА НОВЫМ ПАДМУРКУ”

Папершае, трэба, каб мы не жылі за кошт тых, хто там пра
цуе. Бо сёння няма роўнасці ў цэнах на сельгаспрадукцыю і
прамысловую прадукцыю. Падругое, трэба займацца дабрабы
там на сяле. Трэба займацца жыллём. І не так, як робіцца сён

ня. Звозяцца людзі ў адно месца ці будуюцца дамы, дзе няма
каму жыць у іх. Трэба ўводзіць лізінг. Трэба пашыраць магчы
масці і паўнамоцтвы мясцовых органаў улады, для таго, каб
яны маглі развіваць фермерства. Трэба, каб не ўмешваліся
ўлады ў працу фермера. І тыя, хто працуе сёння эфектыўна, ім
трэба дапамагаць, трэба ствараць нейкія льготы – крэдытныя,
падатковыя. Гэта вельмі складанае пытанне. Сёння ў частцы
нашых СВК нічога зрабіць нельга. Там трэба ўсё зруйнаваць і
аднавіць на новым падмурку. На сённяшні дзень, на жаль, ула
да не прымае рашэння, каб нешта на вёсцы зрушылася.

ЯРАСЛАЎ РАМАНЧУК, ЭКАНАМІСТ:

“ТРЭБА СТВАРЫЦЬ РЫНАК ЗЯМЛІ”
Трэба найперш даць зямлю людзям. Стварыць рынак. Пусціць

гаспадароў і разагнаць манаполію Міністэрства сельскай гаспа
даркі. І таксама дазволіць рынкавыя механізмы на сяле. Тады не
трэба будзе кожны год змагацца за ўраджаі. А сельская гаспа
дарка будзе карміць не толькі нашу краіну, але і суседзяў. Пры
такім раскладзе, я думаю, цэны на харчаванне паднімуцца на
трыццацьсорак адсоткаў і стануць пасапраўднаму сусветнымі.

ЯГОР, СЕЛЬСКІ ЭЛЕКТРЫК:

“ПАКІНУЦЬ УСЁ, ЯК ЁСЦЬ”
Нічога не рабіць пакуль. Пакінуць усё, як ёсць. Бо, калі за

надта даць волі фермерам і скараціць бюджэт калгаснікам,
тут пачнецца сапраўдная сацыяльная вайна. Пакуль калгаснік
можа піць, трэба даць яму на гарэлку. Бо, калі ў яго не будзе
грошай на гарэлку, ён пайдзе рабаваць. Хай співаюцца – да
поўнай дэградацыі засталося нядоўга. А там, глядзіш, і селек
цыя адбудзецца натуральная. І тыя, хто хоча сапраўды праца
ваць і жыць на вёсцы, будуць тут жыць і працаваць. Ім мож
на будзе даваць і грошы на тэхніку, і зямлю ў карыстанне. Але
пакуль існуе армія п’яных калгаснікаў, нічога рабіць нельга.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“ПАТРЭБНЫ РАДЫКАЛЬНЫЯ ЗМЕНЫ

Ў ЗАКАНАДАЎСТВЕ”
Што ў гэтай сітуацыі можна зрабіць і ці можна зрабіць хоць

што ўвогуле? Натуральна, традыцыйную беларускую вёску ўжо
не вярнуць. Хіба адно сямтам рэканструяваць для агратурыз
му. А каб усё астатняе набыло чалавечы лад і выгляд, патрэб
ны вялізныя інвестыцыі. Дзяржава такіх грошай не мае. Сам
вясковы чалавек, якога, што за царом, што за бальшавікамі,
трымалі за быдла, натуральна, ніякага капіталу назапасіць не
мог. Таму застаецца толькі думаць пра замежныя інвестыцыі.
Калі б замежнікі звярнулі ўвагу на нашы калгасы і калгасныя
палі, дык сюды б прыйшлі найноўшыя тэхналогіі, сучасная
культура працы і цывілізаваны лад жыцця. Але для гэтага, най
перш, патрэбны радыкальныя змены ў беларускім заканадаў
стве, магчыма, нават авантурныя. Скажам, аб’явіць ладную ча
стку калгасаў свабоднымі эканамічнымі зонамі. На жаль, па
куль інтэлекту нашай улады хапіла адно на тое, каб рэаніма
ваць савецкую ідэю ўзбуйнення бесперспектыўных вёсак. Тая
ідэя досыць хутка збанкрутавала ў Савецкім Саюзе. Відавочна,
тое ж самае чакае і яе клона, беларускія аграгарадкі.

№126, 7-13.8.2008 г.

З АДКАЗАЎ ЧЫТАЧОЎ ПРАЗ SMS:

Ja vsegda govoril, 4to nuzhno zaniatsia vozrozhdeniem sela!
(A.Lukashenko)
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ГАЛОЎНЫ СВЕДКА

30 ліпеня ў Мінску пачаўся
зачынены  працэс  у  справе
амерыканскага адваката Эма-
нуіла Зельцэра, арыштавана
га КДБ 12 сакавіка. Яго і яго
ную сакратарку, грамадзянку
Расіі Ўладлену Функ абвіна
вачваюць у фальшаванні даку
ментаў і прамысловым шпіяна
жы. Працэс ўжо ідзе больш за
тыдзень, а падрабязнасці мы
не  ведаем,  бо  з  абаронца
ўзята падпіска аб неразгало
ванні падрабязнасцяў справы.

Зельцэра абвінавачваюць
таксама ў кантрабандзе нар
котыкаў.  Яму  пагражае  7
гадоў  зняволення.  Дзярж-
дэп ЗША патрабуе вызвален
ня амерыканскага грамадзя
ніна Зельцэра зпад варты,
паколькі ён пакутвае на цяж
кую хваробу.

У Беларусі тым часам пра
цягваецца збор подпісаў за
патэнцыйных каныдатаў у дэ
путаты Палаты прадстўнікоў.
Паколькі цяпер лета, працэс
праходзіць без асаблівых уз
рушэнняў. Палітычную сенса
цыю, аднак, удалося зрабіць
кіраўніцтву Беларускай сацы
ялдэмакратычнай  партыі,
якая актыўна ўдзельнічае ў
выбачай кампаніі.

3 жніўня на з’ездзе гэтай
партыі ў Мінску старшынём
БСДП, замест Аляксандра
Казуліна, быў абраны Ана-
толь Ляўковіч. Адзін з кіраў
нікоў партыі, эксстаршыян
ВС, Мечаслаў Грыб у  інітэр
вью Радыё Свабода назваў гэ
тае рашэнне цалкам дэмак
ратычным (за яго выказаліся
54% дэлегатаў) і сказаў, што
Казуліна  негатыўна  ўспры
мае  частка  электарату.  Са
свайго  боку,  сваякі  і
прыхільнікі  Казуліна  гэтае
рашэнне,  мякка  кажучы
скрытыкавалі.  А  некалькіх
былых палітвязняў – Зміцер
Дашкевіч, Мікола Статкевіч,
Павел Севярынец і іншыя на
ват падпісалі сумесны ліст, у
якім асудзілі змяшчэнне Ка
зуліна  з  пасады.  Нагадаем,
што былы кандыдат у прэзі
дэнты  Аляксандр  Казулін
адбыў  у  калоніі  палову  з

прысуджаных яму пяці з па
ловай гадоў зняволення.

Пэўнае ажыўленне на пал
ітэканамічным фронце выклі
кала 1 жніўня (акурат у дзень
сонечнага  зацмення)  заява
першага віцэпрэмьера Бела
русі Ўладзіміра Сямашкі  аб
тым, што ўрад РБ можа скаса-
ваць дамову з Газпрамам
адносна паэтапнага павышэн
ня цэнаў на на газ, які пастаў
ляецца з Расіі. Формулу, павод
ле  якой  разлічваецца  цана
газу, Сямашка назваў неспра
вядлівай. У 2009м годзе чака
ецца рэзкае яе павелічэнне.

У адказ расійскі прэмьер
Уладзімі Пуцін, які збіраец
цца  сустрэцца  ў  Мінску  з
сваім  калегам  Сяргеем
Сідорскім у сярэдзіне жніўня,
прапанаваў міністру фінан
саў  РФ  Кудрыну  падумаць
пра чарговы крэдыт для РБ –
то бок, яшчэ адно сіло для яе
эканомікі.

4 жніўня здарылася неча
канае. Акурат праз месяц пас
ля выбуху ў Мінску ў сталіч
ную  міліцыю  добраахотна
прыйшоў “галоўны сведка”,

фатаграфію якога за тыдзень
да таго распаўсюдзілі праваа
хоўныя органы. Беспрацоўны
жыхар Мінска, які быў засняты
на мабільны тэлефон на мес
цы выбуху за нейкі час да зда
рэння,    патлумачыў,  што  ён
рэдка глядзіць тэлевізар і не
чытае газет. Шчаслівы чалавек.
Тым не менш, “шчасліўчыка”
дапыталі, праверылі на дэтэк
тары ілжы ды адпусцілі дамоў.
Следства паціху працягваецца.

Нарэшце, 6 жніўня спраўд
зілася  інфармацыя пра тое,
што  спецыяліст  у  піяры,
іміджмейкер  лорд  Тымаці
Бэл падпісаў кантракт з ура
дам  РБ.  Пры  гэтым  ён  пад
кэсліў, што будзе працаваць
над паляпшэннем іміджу краі
ны, а не яе кіраўніка асабіста.

А вось журналістка газеты
“Белорусы и рынок» Вольга
Бірукова напярэдадні папра
сіла  ў  Англіі  палітычнага
прытулку, як толькі апыну
лася ў Лондане. Не магла па
чакаць, пакуль імідж Беларусі
не палепшыцца намаганнямі
брытанскага лорда.

А.У.

Панарама Выбары
ПСІХІЧНАЯ
АТАКА

З фармальнага боку ўлады
сёлета  “трымаюць  планку”,
каб правесці выбары быцам
бы па законе, каб пасля і вы
бары выглядалі законнымі, а
ўлада – легітымнай.

Але прэсінг, які сёлета ад
чуваюць на сабе прэтэндэнты
на кандыдацкія мандаты, сяб
ры  ініцыятыўных  груп  і  на
зіральнікі – не мае сабе роў
ных.  Рэпрэсіі  і  псіхалігічны
ціск ідуць на фоне расследа
вання  выбуху  ў  Мінску.  Да
тычных да апазіцыі “падазра
ваных” спецслужбы тэрарызу
юць па ўсёй краіне. Галоўная
мэта – выбіць чалавека з ка
ляіны, увесці ў нервовы стан.

Так  нявестцы  вядомага
гродзенскага  журналіста
Міколы  Маркевіча  супра
цоўнікі КДБ патэлефанавалі ў
радзільны  дом  у  той  самы
дзень, калі яна нарадзіла дзіця
– дапытваліся, дзе яе муж.

У  сувязі  з  выбухам  быў
выкліканы ў КДБ гродзенскі
літаратар  і  праваабаронца
Віктар Сазонаў. У КДБ заціка
віліся службай Сазонава ў па
ветранадэсантных войсках
спецыяльнага прызначэння.
Пасля допыту быў складзены
пратакол і ў праваабаронцы
ўзялі адбіткі пальцаў. Пры гэ
тым  знаёмых  Сазонава,  з
якімі ён разам служыў у вой
ску, у КДБ не выклікалі. Пе
рад допытам яму ў яго адсут
насць тэлефанавалі дамоў  і
запалохвалі жонку.

Шок  перажыў  і  Зміцер
Кухлей, які рэтэндэндуе на
кандыдацкі мандат па спісе
Аб’яднаных дэмсілаў у Мас
тоўскай выбарчай акрузе. Ён
быў схоплены проста ў сябе
на працы. Кухлей працуе пе
ракладчыкам  з  англійскай
мовы на прадпрыемстве Мас
тадрэў.  Яго  забралі  супра
цоўнікі КДБ. Усе затрыманыя
кажуць, што самае страшнае
ў такіх сітуацыях – чалавек
нават  не  ведае,  куды  і  на
вошта яго вязуць, ці вернец
ца  ён  дахаты  сёння  і  ці  на
огул вернецца.

Прыгадваюцца словы раз
вітання  часоў  сталінізму,  з
якімі рэпрэсаваныя выходзілі
за дзверы: “Гэта трагічная па
мылка, усё высветліцца”.
СТАНІСЛАЎ НЕЎМІРЖЫЦКІ

АНАТОЛЬ ЛЯЎКОВІЧ (у цэнтры з плакатам) віншуе Аляксанд-
ра Казуліна ў калоніі з днём нараджэння. 25 лістапада 2006 году.
Фота з архіву.

У МІНСКУ СУДЗЯЦЬ АМЕРЫКАНСКАГА АДВАКАТА – САЦЫЛ-ДЭМАКРАТЫЯ: ЛЯЎКОВІЧ АБРАНЫ ЗАМЕСТ

КАЗУЛІНА – ВІЦЭ-ПРЭМЬЕР РБ ПАГРАЖАЕ ГАЗПРАМУ – СПЕЦНАЗАЎЦЫ СУПРАЦЬ ДЭСАНТНІКАЎ –

ГАЛОЎНАГА СВЕДКУ ВЫБУХУ Ў МІНСКУ АДПУСЦІЛІ ДАХАТЫ – ЛОРД БЭЛ ДБАЕ ПРА ІМІДЖ БЕЛАРУСІ



4 Запавет
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Запярэчаць: але ж сапраў
ды нічога не прыдумаеш! Нам
заляпілі рот, нас не слухаюць,
у  нас  не  пытаюцца.  Як  жа
прымусіць іх паслухаць нас?

Пераканаць  іх  –  немаг
чыма.

Натуральна было б іх пе
раабраць! – але перавыбараў
не бывае ў нашай краіне.

На Захадзе людзі знаюць
страйкі, дэманстрацыі пратэ
сту, — але мы занадта забі
тыя,  нам  гэта  страшна:  як
гэта раптам – адмовіцца ад
працы,  як  гэта  раптам  –
выйсці на вуліцу?

А  ўсе  іншыя  фатальныя
шляхі, што за апошняе стагод
дзе  апрабаваныя  ў  горкай
расійскай  гісторыі,  —  тым
больш не для нас, і насамрэч –
не трэба! Цяпер, калі ўсе ся
керы свайго дасякліся, калі
ўсё пасеянае ўзышло, — нам
бачна, як заблукаліся, як учад
зелі тыя маладыя, самаўпэўне
ныя, хто думалі тэрорам, кры
вавым паўстаннем і грамад
зянскай вайной зрабіць краі
ну справядлівай і шчаслівай.
Не ўжо, дзякуй, бацькі асветы!
Цяпер  ужо  ведаем  мы,  што
гнюснасць метадаў месціцца ў
гнюснасці вынікаў. Нашы рукі
– хай будуць чыстымі!

Дык кола – замкнулася? І
выйсця  –  насамрэч  няма?  І
застаецца нам толькі бязд
зейна  чакаць:  раптам  зда
рыцца нешта само?

Але ніколі яно ад нас не ад
ліпне само, калі ўсе мы ўвесь
час будзем яго прызнаваць,
услаўляць і мацаваць, калі не
адштурхнёмся хоць бы ад са
май яго адчувальнай кропкі.

Ад – ілжы.
Калі  гвалт  урываецца  ў

мірнае людское жыццё – яго
ны твар палае ад самаўпэўне
насці,  ён  так  і  на  штандары
піша, і крычыць: “Я – Гвалт! Ра
зыдзіся, расступіся – стапчу!”
Але гвалт хутка старэе, крыху
гадоў – і ён ужо не ўпэўнены
ў  сабе,  і,  каб  трымацца,  каб
выглядаць прыстойна, — ён
выклікае  сабе  ў  хаўруснікі
Хлусню. Бо: гвалту няма чым
прыкрыцца, акрамя хлусні, а
хлусня можа трымацца толькі
гвалтам. І не кожны дзень, не
на кожнае плячо кладзе гвалт
сваю цяжкую лапу: ён патрабуе
ад нас толькі пакоры да хлусні,
штодзённага ўдзелу ў хлусні –

і ў гэтым усё вернападданства.
І  вось  тут  якраз  ляжыць

занядбаны намі, самы про
сты, самы даступны ключ да
нашага  вызвалення:  асабі-
сты няўдзел у хлусні! Няхай
хлусня  ўсё  пакрыла,  няхай
хлусня валодае ўсім, але ў са
мым малым заўпарцімся: ня
хай валодае не праз мяне!

І гэта – прасвет ва ўяўнай
аблозе нашае бяздзейнасці! –
самы лёгкі для нас і самы раз
буральны для хлусні. Бо калі
чалавек адхіснуўся ад хлусні –
яна папросту перастае існа
ваць.  Як  зараза,  яна  можа
існаваць толькі на людзях.

Не заклікаемся, не саспелі
мы  ісці  на  плошчы  і  прага
лошваць праўду, выказваць
уголас,  што  думаем,  —  не
трэба, гэта страшна. Але хоць
адмовімся казаць тое, чаго
не думаем!

Вось гэта і ёсць наш шлях,
самы  лёгкі  і  даступны  пры
той арганічнай баязлівасці,
што прарасла ў нас, нашмат
лягчэйшы за  (страшна пра
мовіць)  грамадзянскае  не
падпарадкаванне  паводле
Гандзі.

Наш шлях: ні ў чым не пад-
трымліваць хлусні свядома!
Усвядоміўшы, дзе мяжа хлусні
(кожнаму яна яшчэ парозна
му відна), — адступіцца ад гэ
тай  гангрэннай  мяжы!  Не
падклейваць мёртвых коста
чак і лушчынак Ідэалогіі, не
сшываць гнілога рыззя – і мы
ўражаныя будзем, як хутка ды
бездапаможна хлусня ападзе,
і чаму належыць быць голым
– тое з’явіцца свету голым.

Такім чынам, цераз баязл
івасць нашу хай кожны выбе
ра: ці застаецца ён свядомым
служкам хлусні (о, натураль
на, не дзеля схільнасці, але
для пракармлення сям’і, для
выхавання  дзяцей  у  духу
хлусні!), ці прыйшла яму пара
страпянуцца, стаць сумлен
ным чалавекам, вартым па
вагі  і дзяцей сваіх  і сучасні
каў. І з гэтага дня ён:

—  больш  не  напіша,  не
падпіша, не надрукуе ніякім
чынам ніводнай фразы, што
скажае,  на  ягоную  думку,
праўду;

— такой фразы ні ў пры
ватнай гутарцы, ні прылюдна
не  выкажа  ні  ад  сябе,  ні  са
шпаргалкі, ні ў ролі агітатара,
настаўніка, выхавальніка, ні

паводле тэатральнае ролі;
— жывапісна, скульптур

на, фатаграфічна, тэхнічна,
музычна не выявіць, не суп
раводзіць, не пратранслюе
ніводнай  хлуслівай  думкі,
ніводнага скажэння праўды,
якое ён бачыць;

— не спашлецца ні вусна,
ні пісьмова на “кіраўнічую”
цытату, каб дагадзіць, падст
рахавацца, для поспеху свае
працы, калі цытаванае думкі
не падзяляе цалкам ці яна не
дарэчы;

—  не  дасць  прымусіць
сябе ісці на дэманстрацыю ці
мітынг, калі гэта супраць яго
нага  жадання  і  волі;  не
возьме  ў  рукі,  не  падыме
транспаранту, лозунгу, якога
не падзяляе цалкам;

— не падыме рукі за пра
панову,  якой  не  падзяляе
шчыра; не прагаласуе ні адк
рыта,  ні  таемна  за  асобу,
якую лічыць не вартай або
сумнеўнай;

— не дасць загнаць сябе
на сход, дзе чакаецца прыму
совае, скажонае абмеркаван
не пытання;

— зараз жа пакіне пасед
жанне, сход, лекцыю, спек
такль, кінасеанс, як толькі па
чуе ад прамоўцы хлусню, ідэ
алагічную лухту ці бессаром
ную прапаганду;

— не падпішацца і не на
будзе  такую  газету  ці  ча
сопіс, дзе  інфармацыя ска
жаецца, падставовыя факты
хаваюцца.

Мы пералічылі, вядома, не
ўсе магчымыя і неабходныя
ўхіленні ад хлусні. Але той,
хто  пачне  ачышчацца,  —
ачышчаным  поглядам  уба
чыць і іншыя выпадкі.

Так, па першым часе атры
маецца  няроўна.  Камусьці
давядзецца страціць працу.
Маладым, што жадаюць жыць
паводле праўды, гэта вельмі
ўскладніць іх маладое жыццё
напачатку: бо ж  і адказы на
ўроках  напханыя  хлуснёю,
трэба выбіраць. Але ж ні для
каго, хто хоча быць сумлен
ным,  тут  не  засталося
шчылінкі: нідзе нікому з нас
нават  у  самых  бяспечных
тэхнічных навуках не абмі
нуць хоць аднаго з названых
крокаў  –  у  бок  праўды  ці  ў
бок хлусні; у бок духовай не
залежнасці або духовага лё
кайства. І той, каму не стане

смеласці  нават  на  абарону
сваёй душы, — няхай не га
нарыцца сваімі перадавымі
поглядамі, не выстаўляецца,
што ён акадэмік ці народны
артыст, заслужаны дзяяч ці
генерал, — так няхай і скажа
сабе: я – быдла  і баязлівец,
мне абы сытна і цёпла.

Нават  гэты  шлях  –  самы
памяркоўны  з  усіх  шляхоў
супраціву – для нас, што за
сядзеліся, будзе нялёгкі. Але
настолькі ж лягчэйшы за са
маспаленне ці нават галадоў
ку: полымя не ахопіць твайго
тулава, вочы не лопнуць ад
жару,  і чорны хлеб з чыстай
вадой заўсёды знойдзецца
для твае сям’і.

Здраджаны намі, падману
ты намі вялікі народ Еўропы
–  чэхаславацкі  –  няўжо  не
паказаў  нам,  як  нават  суп
раць  танкаў  выстойваюць
няўзброеныя грудзі, калі ў іх
годнае сэрца?

Гэта будзе нялёгкі шлях?
–  але  самы  лёгкі  з  магчы
мых.  Нялёгкі  выбар  для
цела,  —  але  адзіны  для
душы.  Нялёгкі  шлях,  —  ад
нак ёсць жа ў нас людзі, на
ват  дзясяткі  іх,   хто  гадамі
трымаецца ўсіх гэтых пунк
таў, жыве паводле праўды.

Такім чынам: не першымі
ступіць на гэты шлях, а – да
лучыцца!  Тым  лягчэйшым  і
тым карацейшым акажацца
ўсім  нам  гэты  шлях,  чым
больш дружна і густа мы на
яго ступім! Будуць нас тыся
чы –  і не справяцца ні з кім
нічога зрабіць. Стануць нас
дзясяткі тысяч – і мы не паз
наем нашай краіны!

Калі ж мы збаімся, дык до
сыць  жаліцца,  што  хтосьці
нам не дае дыхаць – гэта мы
самі сабе не даем! Прыгнемся
яшчэ, пачакаем, а нашы браты
біёлагі дапамогуць наблізіць
чытанне нашых думак і пера
робку нашых генаў.

Калі і ў гэтым мы збаімся,
дык мы – нікчэмныя, безнад
зейныя, і гэта да нас пушкін
ская пагарда:

Навошта статкам дар
свабоды?

.....
Іх спадчына ад роду ў роды
Таўро, кайданы і бізун.

12 лютага 1974 году

Пераклад Сяргея Дубаўца
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ХАЎТУРЫ ПА САВЕЦКІХ УКЛАДАХ
“САЦЫЯЛЬНАЯ ДЗЯРЖАВА” НЕ ХОЧА ВЯРТАЦЬ ЛЮДЗЯМ ГРОШЫ

У 124м нумары “Свабоды”
(24—30 ліпеня 2008) былі над
рукаваныя вынікі апытання
“Што б вы сказалі кандыдату
ў дэпутаты, калі б ён да вас
прыйшоў?”  Аказалася,  што
беларускіх выбаршчыкаў, ся
род іншага, хвалююць праб
лемы вяртання ўкладаў і, як
гэта ні дзіўна, памеры зароб
каў савецкіх часоў. 

Вярхоўны Савет Беларусі
ў  свой  час  цалкам  узяў  на
сябе абавязацельствы па зга
рэлых у 1992 годзе ўкладах
насельніцтва. А ўрад РБ аб
вясціў намер накіроўваць у
спецыяльны фонд кампенса
цыі  страчаных  укладаў  на
сельніцтва 50 адсоткаў срод
каў, якія будуць паступаць у
дзяржказну ад прыватызацыі
беларускіх прадпрыемстваў.
Але ў выніку беларусы атры
малі  ад  выканаўчай  улады
“мёртвага асла вушы”.

Напрыклад, у траўні 2006
году “Беларусбанк” выдаў 67
гадоваму Аляксандру Барэй-
шу з Жабінкі Брэсцкай воб
ласці  кампенсацыю  за  яго
страчаныя ў 1991 годзе 12 000
савецкіх рублёў – аж 16 тысяч
рублёў, толькі ўжо беларускіх:

— Хапіла на бутэльку га-
рэлкі і немудрагелістую закусь,
якія адразу ж па выхадзе з банку
і скарыстаў на імправізаваных
хаўтурах па сваім банкаўскім
укладзе. Наша тэлебачанне ле-
тась некалькі тыдняў запар
крычала аб “смешнай” суме кам-
пенсацыі ўкраінскім укладчы-
кам — дзесьці па дзвесце даля-
раў на брата. Маўляў, ці варта
было ўвогуле агарод гарадзіць.
Але для мяне і большасці маіх
знаёмых-пенсіянераў, таксама
абдураных дзяржавай, і гэта не
такія ўжо малыя грошы! Чаму
падчас прыватызацыі рознай
маёмасці яе гаспадарамі ста-
новяцца звычайна вертыкаль-
шчыкі і былыя камсамольскія
актывісты? Мы, дарэчы, на гэ-
тую маёмасць не прэтэндуем.
Разумеем, што тварам не
выйшлі. Ну, дык хоць дайце
якую капейку замест скрадзе-
ных дзясяткаў тысяч рублёў.

Прэтэндэнт у кандыдаты ў
дэпутаты ад Партыі камуні
стаў  Беларускай  (ПКБ)  па

Сенненскай выбарчай акрузе
№  30  Сяргей Вазняк   (яго
ініцыятыўная група ўжо наз
бірала  каля  600  подпісаў  з
1000 патрэбных) у размове з
карэспандэнтам “Свабоды”
пацвердзіў, што падчас яго
сустрэч  з  выбаршчыкамі
тэмы ўкладаў і заробкаў з’яў
ляюцца самымі папулярнымі:

— У маю выбарчую акругу
ўваходзяць тры сельскія раёны
– Сенненскі, Лёзненскі і Тала-
чынскі. Гэта самая зацятая бе-
ларуская глыбінка, дзе дагэтуль
існуе настальгія па савецкіх ча-
сах, тых заробках і фактычна
скрадзеных дзяржавай укладах
абсалютнай большасці насель-
ніцва краіны. Тады пацярпелі ўсе
слаі насельніцтва – тыя, хто
лішнюю капейчыну збіраў на ву-
чобу дзяцей, будаўніцтва жыл-
ля, урэшце, на пахавальныя
мэты. Але адразу скажу, што
нягледзячы на ўсе “трыюм-
фальныя” лічбы сацыяльнай
падтрымкі з боку цяперашніх
уладаў, ім надта не давяраюць у
народзе. У вяртанне ўкладаў да
1992 году мала хто верыць. Мне
не раз даводзілася чуць, што ў
савецкі час практычна ніводны
чыноўнік цябе не мог “паслаць”,
як гэта робіцца цяпер амаль
усюды. Ды і афіцыйная лічба ся-
рэдняга заробку па краіне (каля
400 даляраў – Г.Б.) у маіх сураз-
моўцаў выклікае непрыхаваную
іронію. Напрыклад, адзін пастух
у Сенненскім раёне атрымаў за
чэрвень “аж” 180 тысяч рублёў,
а даярка ў тым жа раёне “пах-
валілася заробкам” у 340 тысяч
рублёў. Але пры гэтым яна дада-
ла, што зімой у яе не атрымлі-
ваецца і 200 тысяч. Жанчына
проста не ведае, як жыць, як ву-
чыць і апранаць старэйшую
дачку. Між іншым, у савецкія
часы яна штомесяц (!!!) ат-
рымлівала 150—160 рублёў, якія
па сваёй пакупніцкай здольнасці
былі адназначна вышэй нават
за сённяшні “сярэдні” заробак у
400 даляраў. 

У выпадку свайго абрання
ў  вышэйшы  заканадаўчы
орган краіны Сяргей Вазняк
будзе дабівацца, каб вяртан
не  знішчаных  укладаў  на
сельніцтва было дзяржаўным
абавязкам:

— Безумоўна, у адзін дзень
такую задачу не вырашыць. На
імгненнае вырашэнне гэтай над-
звычай балючай праблемы няма
грошай. Але яе ж можна выра-
шаць паступова: для пачатку
не траціць вялікія грошы на
пампезныя і часта малакарыс-
ныя праекты кшталту ўзвяд-
зення лядовых палацаў ці Нацы-
янальнай бібліятэкі коштам
260 мільёнаў даляраў. 

Варта нагадаць, што праг
рамай украінскага ўраду пра
дугледжана выплата падману
тым украінскім укладчыкам
Ашчаднага  банку  СССР  6
мільярдаў грыўняў  — амаль
1,35 мільярда даляраў.

Расійскія улады вырашылі
дзейнічаць  больш  сціпла.
Кампенсацыйныя сумы скла
дуць 8,63 мільярда даляраў,
якія расіяне змогуць атры
маць на працягу 2008—2010
гадоў. Усяго ж расійскі ўрад
на кампенсацыю ўкладаў да
1992 году адшукае ў дзяржаў
ным  бюджэце  дзесьці  16
мільярдаў даляраў.

У суседняй Літве абраны
механізм паўнавартаснага ад
наўлення ў банках краіны тых
прыватных  рахункаў,  што
“згарэлі” ў дзяржаўным банку
СССР. Гэты працэс быў распа
чаты ў пачатку 1990х гадоў і
меўся завяршыцца да 1 студ
зеня 2009 году. Аднак нядаўна
Сейм Літвы прыняў папраўкі
да закона аб аднаўленні ра
хункаў, адклаўшы канечную
дату да 31 снежня 2015 году.

Былы старшыня праўлен
ня Нацыяльнага банку краі
ны Станіслаў Багданкевіч не
лічыць  праблему  вяртання
ўкладаў беларускага насель
ніцтва невырашальнай:

— Абясцэньванне савецкіх
грошай адбывалася на маіх ва-
чах (С.Багданкевіч узначальваў
Нацбанк з 1991 па 1995 год –
Г.Б.). Паўплываць на гэты пра-
цэс асабіста я не мог. Нацыя-
нальная грашовая адзінка ў нас
з’явілася толькі ў 1994 годзе,
калі грашовыя ўклады насельні-
цтва (а гэта ні многа ні мала
16 мільярдаў рублёў) ужо даўно
абясцэніліся. Я прапаноўваў
Аляксандру Лукашэнку раз-
лічыцца з падманутымі ўклад-

чыкамі акцыямі прыватызава-
ных прадпрыемстваў гандлю,
бытавога абслугоўвання на-
сельніцтва і г.д. Але не сустрэў
разумення ў гэтым пытанні з
боку кіраўніка дзяржавы.

Дарэчы, можна і цяпер вып-
рацаваць прымальную схему
разліку з беларускімі кліентамі
Ашчадбанку СССР. Напрыклад,
тым, хто меў на сваіх рахунках
1000 рублёў да 1992 году, вып-
лаціць 500 даляраў. Тым, хто
меў большыя сумы, можна пра-
панаваць механізм больш
сціплай кампенсацыі. Пры гэ-
тым не абавязкова залазіць у
дзяржаўны бюджэт. Дастат-
кова хоць невялічкую частку
сродкаў ад прададзеных нядаўна
Беста, Вэлкома, Белтрансгазу і
г.д. накіроўваць падманутым
укладчыкам. Але тут патрэб-
на воля вышэйшага кіраўніцтва.

Пакуль такой волі нават і
не прадбачыцца.

Між тым, цяперашні стар
шыня  праўлення  Нацбанка
Пётр Пракаповіч любіць хва
ліцца перад журналістамі 5,5
мільярдным золатавалютным
запасам. Падманутым уклад
чыкам застаецца толькі аблі
звацца.

 Эканаміст Пётр Рагойша
перакананы,  што  беларусы
доўга  будуць  адчуваць  на
стальгію па савецкіх заробках:

—  Па ўзроўні сярэдняга за-
робку беларусы выглядаюць
горш за ўсіх сваіх суседзяў. Выра-
шыць глабальныя праблемы –
пабудаваць жыллё, купіць прыс-
тойны аўтамабіль і г.д. – абса-
лютнай большасці грамадзян
вельмі цяжка. Іпатэка з тан-
нымі доўгатэрміновымі крэды-
тамі ў нас увогуле не развітая.
Банкаўскія працэнты за крэды-
ты драконаўскія. Цэны на пра-
дукты харчавання і іншыя та-
вары і паслугі ўшчыльную на-
блізіліся да еўрапейскіх. А раз-
віваць свой бізнес альбо проста
зарабляць нядрэнныя грошы па
большасці спецыяльнасцяў не
вельмі і атрымліваецца. Таму і
жыве туга па савецкіх заробках,
страчаных укладах. І з гэтай
тугой па меншай меры старэй-
шае пакаленне беларусаў ужо не
развітаецца ніколі.

ГЕНАДЗЬ БЕРТАШ
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У АБХАЗІЮ ПА АДЖЫКУ
АЛЬБО “ИСТИННЫЙ ПАТРИОТ БЕЛАРУСИ”

Міністр унутраных спра
ваў  РБ  Навумаў  узрадаваў
чытачоў газеты “Рэспубліка”
паведамленнем пра тое, што
восьвось раскрыюць справу
пра выбух 4 ліпеня ў Мінску.

“Кстати, в расследовании
этого преступления с первой
минуты белорусским правоох-
ранительным органам помо-
гают российские коллеги. И
планируется, что они будут
работать до момента его
раскрытия (…) Наряду с росси-
янами в расследовании помо-
гают специалисты еще из
пяти стран.

Глава МВД отмечает,
что инцидент не повлиял на
условия проведения будущих
массовых праздников. “Но
прошедшие годы, когда по-
добные мероприятия прохо-
дили без проблем, несколько
усыпили бдительность орга-
нов внутренних дел, — доба-
вил министр. — Я думаю,
что ужесточение существу-
ющих правил безопасности
до этого несчастного случая
не было бы понято гражда-
нами. Сейчас мы продолжаем
работать, руководствуясь
существующими ведом-
ственными инструкциями,
но несколько строже и с по-
ниманием граждан”.

Цікава, гэта расійскія ка
легі падказалі Навумаву па
чаць сапраўдную аблаву на
дзеячоў  дэмсілаў?  А  тое,  з
якім  “разуменнем”  органы

МУС будуць працаваць далей,
грамадзяне РБ зразумелі даў
но.

Журналіст “Советской Бе
лоруссии”  Віктар  Панама
роў з’ездзіў у складзе дэлега
цыі афіцыйных журналістаў у
творчую  камандзіроўку  ў
Сібір. Дзе палохаў расіянаў
абліччам беларускага нацыя
налізму.

“Но почему вы, белорусы,
так болезненно воспринимае-
те критику?” — спросила
красноярская коллега.

(...) Критики, говорю, у нас
хватает и своей. Удивляют,
коллеги, ваши информацион-
ные предпочтения и симпа-
тии. Например, к нашей оппо-
зиции. Как будто только и
ждете, когда уйдет “плохая”
официальная власть и явит-
ся “белорусская демократия”.

А знаете ли вы об истори-
ческой победе белорусского
войска над “москалями” под
Оршей? Нет. И я не знал. Пока
на первых постсоветских вы-
борах не проголосовал, в пер-
вый и последний раз, за демок-
ратов (…) Общие трагедии и
победы — забыть. Превраще-
ние лапотной губернии в сбо-
рочный цех СССР — не заме-
чать. Победу над “москалями”
— праздновать! Вы, говорю,
этого хотите?

Беларусь — единственная
в мире страна, кроме самой
России, которая с уважением
относится к русскому языку.

Саюздрук

Радыёхвалі
БАЛАТУЮЦЦА Ў БАЛОТА
АБО ЦЫТУЙЦЕ, ЛЕПШ, РАДЫЁТОЧКУ

Сёння я працягну гаворку
пра фельетоны на радыё. На
Радыё Рацыя ёсць праграма
“Пункціры” з вядучымі сп. Па
рашунтавай  і  Каверкавым.
Задзірыстая жартаўлівая пера
дачка.  І  ўсё  было  б  добра,
толькі для аздобы вядучыя вы
рашылі скарыстаць савецкія
жарты й анекдоты – іх нарэ

залі са старых мульцікаў, кіна
камедыяў і песенек. Хто ж не
любіць старых савецкіх жарці
каў, але сёння ўжо рэжа слых
тое,  што  гэта  не  на  роднай
мове. Я б на месцы сп. Пара
шунтавай і Каверкава больш
уважліва прыгледзеўся да на
шай класікі. Цяпер жа ёсць аў
дыёкнігі – “Новая зямля” Кола

са, “Людзі на балоце” Мележа,
народныя казкі і інш. Адтуль
можна  нарэзаць  такіх  трап
ных прымавак, прыказак, што
ўрагочашся.  А  яшчэ  можна
было б цытаваць радыёточку.

Дарэчы, пра “Людзей на ба
лоце”. Дастаў я гэтую аўдыёкн
ігу  і  цэлы  дзень  слухаў  яе  з
асалодай. Слоўца “балота” там

сустракаецца частагуста і маё
вуха на гэтае слоўца завост
рылася. Увечары пераключаю
ся на Еўрапейскае Радыё. Вя
дучы Зміцер Траўчук бадзёра
кажа: “апазіцыянеры балату
юцца ў дэпутаты балота прад
стаўнікоў”. Глухі не дачуе, дык
выдумае.

СЯРЖУК ВІТУШКА

Максимально лояльная, на-
сколько это вообще возможно
между странами. Скажу боль-
ше: мне, русскому, здесь во
многом комфортнее, чем в са-
мой России. И я — истинный
патриот Беларуси!”

Праўду кажа ісцінны пат
рыёт. Расійскаму чалавеку ў
Беларусі  значна  ўтульней,
чым беларусу.  І сапраўдная
беларуская гісторыя, і нацыя
нальная  мова  загнаныя  ў
становішча  факультатыву.
Але трэба аддаць належнае
журналіступатрыёту. Дзяку
ючы  ягонай  асветніцкай
дзейнасці, жыхары далёкай
Сібіры, мабыць, упершыню ў
жыцці пачулі пра бітву пад
Оршай.

Згаданая вышэй “Рэспубл
іка” таксама друкуе падра
бязную справаздачу пра летні
адпачынак дзяржаўных жур
налістаў.

“Ольга Барабанщикова
(“Время спорта”) — известная
путешественница. Она объез-
дила полмира еще в свои слав-
ные теннисные времена.  Но
уйдя из спорта, не перестала
изведывать дальние страны.
Где она только не была! Индия,
Греция… На этот раз решила
отправиться в Италию. Де-
вушку покорили не только мес-
тные достопримечательнос-
ти, но и еда. Ежедневно нале-
гая на итальянскую пасту, или
попросту макароны, Ольга по-
правилась на три килограмма.

Есть такой “грешок” и у
Дмитрия Карася (“Добрай
ранiцы, Беларусь!”). В далеких
странах он питается исклю-
чительно овощами, но по-
глощает их в таких количе-
ствах, что потом “весы
зашкаливают”. Дмитрий
пока путешественник без
стажа. Побывал лишь в Тур-
ции и Египте. В ближайших
планах — Тунис (...)

Для Люси Лущик (“Наше
утро”) сувениры — тоже свя-
тое. Из дальних странствий
тащит не только вещи, от-
ражающие колорит той или
иной страны, но и предметы,
необходимые в хозяйстве. Из
Туниса когда-то привезла све-
тильники и пуфик, из Египта
— ароматические масла, из
Абхазии — кружки, горный мед
и аджику”.

Карацей кажучы, шаноў
ныя грамадзяне РБ, бярыце
прыклад з любімых “тэлезо
рак”, калі, вядома, вам іхныя
прозвішчы нешта гавораць.
Гэты  матэрыял,  напэўна,  з
цікавасцю  павінны  прачы
таць працаўнікі вёскі – да
яркі,  якія  не  ведаюць,  па
словах кіраўніка, куды пад
зець  свае  800  даляраў  ме
сячнага заробку. Альбо адп
раўленыя  ў  бестэрміновы
адпачынак настаўнікі. Альбо
зацятыя дачнікі, якія зза ад
данасці  свайму  хобі  свету
белага не бачаць…

АЛЕСЬ КАНЮЦІЧ

№126, 7-13.8.2008 г.
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ХІМІЯ І МІСТЫКА
КАХАННЕ – ТАЯМНІЦА, РАСТЛУМАЧЫЦЬ ЯКУЮ

БЯРЭЦЦА ТОЛЬКІ ТОЙ, ХТО САМ НЕ БЫЎ ЗАКАХАНЫ
Падчас  аднаго  з  крыжо

вых паходаў адзін з рыцараў
трапіў  у  палон  да  знатнага
сарацына. Відаць, выглядаў
той рыцар някепска, калі ў
яго закахалася дачка пера
можцы. Ды палоннаму ў га
лаве былі не любошчы, а вяр
танне на радзіму. І ён, скары
стаўшыся з дапамогі дзяўчы
ны, паспяхова ўцёк.

А  дзяўчыне  без  яго  свет
стаў нямілы. Настолькі, што
яна вырушыла на пошукі ка
ханага. Не ведаючы ані да
рогі  ў  Англію,  ані  слова  на
чужой мове, а – толькі дара
гое імя! І знайшла!

Гісторыю гэту мо й не за
хавалі б летапісы, калі б дзіця,
якое ў іх нарадзілася, не ста
ла потым архіяпіскапам Кен
тэрберыйскім,  што  пазней
быў абвешчаны святым.

Другая  жанчына,  амеры
канская астранаўтка Ліза Но
вак, была менш шчаслівая ў
сваім  каханні.  Бо  абраннік
ейнага сэрца заглядаўся на
іншую. Бедная Ліза не прыду
мала нічога лепшага, як зарэ
заць саперніцу. На шчасце для

абедзвюх, спроба не ўдалася,
але касмічная кар’ера, якой
было аддадзена 10 гадоў жыц
ця, пайшла кату пад хвост.

Такая вось існуе на свеце
сіла, што змушае людзей да
ўчынкаў, пра якія тыя і паду
маць  не  маглі.  Пакуль  не
агарнула іх каханне.

Паважаю  навукоўцаў  за
тое, што яны здольныя рас
тлумачыць усё на свеце. На
прыклад, нязвыклую манеру
Эль Грэка маляваць выцягну
тыя фігуры дактары тлума
чаць заганаю зроку мастака.
Усмешка  Джаконды  тлума
чыцца тым, што яна нібыта
мела сіндром Даўна.

Каханне  таксама  тлума
чыцца проста – у арганізме
ўтвараецца элемент пад на
зваю фенілаэтылаамін, дзеян
не якога нагадвае ўплыў нар
котыку  амфетаміну.  Вось  і
шалее чалавек.

Але мудрая прырода ўсё
прадумала. Бач, самец паві
нен  апекавацца  самкай
толькі да таго часу, пакуль
тая  корміць  цыцкаю  дзіця.
Вось і каханне да адной асо

Стрэмкі

бы трывае не больш за 40 ме
сяцаў. А потым самец валачэ
ў  кусты  новую  прыгажуню.
Так  і  сфармаваўся  генатып
мужчыны. Які кіруе намі да
гэтуль.

Ад капуляцыі – да кахання.
У гэтым прамежку месціцца
ўся гісторыя людской культу
ры – з паэзіяй, музыкай, жы
вапісам, з усімі Петраркамі,
Шэкспірамі, Лаўрамі, Джулье
тамі ды Веранікамі.

Каханне – таямніца, рас
тлумачыць  якую  бярэцца
толькі  той,  хто  сам  не  быў
ніколі  закаханы.  Яно  пры
ходзіць ніадкуль і знянацку.
Як  кожны  дар  нябёсаў,  як
кожны  талент.  І  яно  можа
знікнуць невядома куды  і з
невядомай прычыны. І былая
каханая  асоба  становіцца
мізэрнай і шэрай,  і ўсё, што
раней выклікала замілаван
не, цяпер толькі дражніць.  І
няма на гэта рады. Мёртвае
каханне нельга ўваскрасіць.
Яго  можна  толькі  замяніць
новым.

Закаханы адначасова цяр
плівы, як хрысціянскі святы, і

крыўдлівы, як мусульманін
фундаменталіст. Сястра ка
хання – не сяброўства, а ня
навісць.  Толькі  нянавісць
здольная так выпаліць асобу,
як каханне без узаемнасці.  І
часам незразумела – дзе кан
чаецца  адно  і  пачынаецца
другое.

Сяброўства – гэта агень
чык, пры якім можна сагрэц
ца.

Каханне – пажар, загасіць
які нікому не пад сілу.

Рай  –  жыццё  пад  адным
дахам з каханым. Пекла – су
меснае існаванне з нялюбай
асобай.

Кажуць – усе хваробы ад
нерваў,  і толькі адна ад ка
хання. Не – проч той, ад ка
хання, усе астатнія – ад яго
адсутнасці.

Бо  Каханне,  як  вядома,
вышэй нават за Веру  і Над
зею. Бо яно мае ў сабе ўсё – і
веру, і надзею.

А вы, якія ведаеце толькі
to  make  love?  Што  ж,  і  гэта
някепска.

Трахайцеся на здароўе!
АЛЕГ АБЛАЖЭЙ

Фотафакт

№126, 7-13.8.2008 г.

ЗАЦМЕННЕ СОНЦА. У міну-
лую пятніцу па ўсёй Беларусі
можна было назіраць сонечнае
зацменне. Месяц часткова зак-
рыў сабой сонечны дыск. У ста-
ліцы многія сачылі за гэтай не-
ардынарнай астранамічнай
з’явай ад поўдня да 14-й гадзі-
ны. Мінск, 1 жніўня 2008 году.

Наступнае падобнае зац-
менне на Еўрапейскай тэры-
торыі, паводле падлікаў аст-
раномаў, можна будзе на-
зіраць толькі праз 400 гадоў.
Што тычыцца астролагаў,
то яны лічаць гэтую з’яву не-
спрыяльнай, але разам з тым
– ніякіх сур’ёзных катаклізмаў
не абяцаюць.

Дарэчы, у сярэдзіне жніўня
нас чакае зарапад: каля Зямлі
пройдзе паток астэроідаў-
Персеідаў.
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ГУЛЬНІ “АЛІМПІЙЦАЎ”
НЕ ЧЫНОЎНІКІ ДЛЯ СПОРТУ, А СПОРТ ДЛЯ ЧЫНОЎНІКАЎ?

Чарговыя Алімпійскія Гульні для Бе
ларусі пройдуць у своеасаблівым фар
маце. Цяперашнімі ўладамі РБ Алімпіяда
ў  Пекіне  разглядаецца  перадусім  як
магчымасць прадэманстраваць даска
наласць існуючага ў краіне ладу. Чым
больш медалёў – тым бліжэй да ідэалу
курс кіраўніка дзяржавы. Меркавалася,
што  ў  2004  годзе  з  Афінаў  беларусы
прывязуць  ажно  25  медалёў.  Але,  на
жаль, алімпійскія медалі размяркоўвае
не міністэрства статыстыкі РБ. Таму за
мест 25 атрымалася толькі 15,  і падп
равіць гэтую лічбу было немагчыма. У
выніку гэтым разам ад афіцыйнага пла
ну на Алімпіяду вырашана ўстрымацца.
Аднак відавочна, што лёс цяперашняга
кіраўніцтва  беларускага  спорту  на
ўпрост залежыць ад таго, колькі нашых
уздымецца на п’едэстал.

Між іншым, у 2004 годзе Лукашэнку
прыйшло да галавы арганізаваць умоў
нае спаборніцтва паміж спартоўцамі і…
працаўнікамі палёў. Паводле якіх прын
цыпаў меркавалася вызначаць пера
можцу, незразумела дагэтуль.

Аднак калі чатыры гаду таму ініцыяты
ва сыходзіла ад кіраўніка дзяржавы, дык
цяпер яе праявілі “шырокія народныя
масы” ў асобе старшыні Рэчыцкага рай
выканкама, які ад імя хлебаробаў кінуў
выклік алімпійцам: “Тысячнікі Рэчыцкага
раёну выклікаюць на спаборніцтва алімп
ійскую зборную Беларусі ў Пекіне. Няхай
нашы перамогі на беларускай ніве, а іх –
на спартыўнай арэне стануць годным ук
ладам у працвітанне моцнай, свабоднай і
незалежнай Рэспублікі Беларусь”.

Афіцыйныя сродкі масавай інфарма
цыі адразу падхапілі навіну. Адсюль зра
зумела, што гэта быў не мясцовы ідыя
тызм, а спланаваная прапагандысцкая
акцыя, ухваленая на самым версе.

“Здавалася б, у межах праграмы хар
човай бяспекі альбо ў якасці найбольш
адэкватных захадаў у адказ нашы кам
байнёры маглі б кінуць выклік камбай
нёрам Вялікай Брытаніі альбо алімпій
цам ЗША, – з’едліва заўважыла “Белгазе
та”. – Аднак у гэтым выпадку існуе хоць
і мінімальная, але рызыка саступіць калі
не ў камандным разліку, то ў некаторых
асобных дысцыплінах”.

Дзякуй Богу, чыноўнікі ад спорту не
адгукнуліся на рэчыцкую заяву. Аднак
выглядае, што яны цяпер больш закла
почаная вайной з вядучым спартовым
выданнем краіны – газетай “Прессбол”.

Нагадаю, што ўзімку Нацыянальны
алімпійскі  камітэт  Беларусі  пазбавіў
“Прессбол” акрэдытацыі на Алімпійскіх
гульнях у Пекіне. Падставай для гэтага
сталі публікацыі пра карупцыю ў ася
родку беларускага спартовага чынавен
ства. Фігуранты артыкулаў (на жаль, га
зетных, а не Крымінальнага Кодэксу)
абвінавацілі “Прессбол” у “дыскрэдыта
цыі алімпійскіх ідэалаў”. Пасля чаго не
ўзабаве самі ж і вынеслі прысуд – вы
даліць газету са спісу выданняў, акрэды
таваных на Алімпійскіх гульнях.

Гэтае  рашэнне  мела  вялікі  рэза
нанс. Супраць яго выказаліся 100 вя
домых беларускіх спартоўцаў  (у тым
ліку, алімпійскія чэмпіёны)  і трэнераў
і тысячы простых заўзятараў. Аднак іх

меркаванне было праігнараванае.
Цікава, што змаўчаў Аляксандр Лука

шэнка, які па сумяшчальніцтве з’яўляец
ца старшынём Нацыянальнага Алімпій
скага камітэту. Ён мае звычку выказвац
ца па значна больш дробных тэмах, а
тут нібы вады ў рот набраў. Але відавоч
на, што маўчанне ў дадзеным выпадку –
гэта падтрымка чыноўнікаў.

Высветлілася, што Алімпійскія Гульні
ў  РБ  існуюць  найперш  дзеля  чы
ноўніцкіх патрэбаў. А інтарэсы спартоў
цаў  і  заўзятараў, наадварот, ці не на
апошнім месцы. Такая вось атрымліва
ецца Алімпіяда...
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ВАШЫ АДКАЗЫ Ў НАСТУПНЫМ НУМАРЫ
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